
 

 

 

 

Referat - 2 . møde i Storå-komiteen den 23. maj 

2022 

2. juni 2022 
 

Sted: Sagro, Birk Center park 24 , 7400 Herning  

Dato: Mandag den 23. maj 2022 kl. 12:00 -15:00. 

 

Deltagere fra Storåkomiteen:  

Udvalgsformand John Thomsen (Herning Kommune) 
Udvalgsformand Kasper Pauli Pedersen (Ikast-Brande Kommune) 
Udvalgsformand Karsten Filsø (Holstebro Kommune) 
Kristian Gade (Holstebro-Struer Landboforening) 
Leif Hølledig Nørgaard (Herning-Ikast Landboforening) 
Martin Alstrup (Familielandbruget Vest).  
Benny Pedersen (Friluftsrådet) 
Gunnar H. Pedersen (Holstebro og Omegns Fiskeriforening) 
Knud Erik Christensen (DN-Herning) 

Deltagere fra Sekretariatet: 

Mads Nedergaard, Sekretariatsmedarbejder, Holstebro Kommune 
Torben Mølgaard, Sekretariatsansvarlig, Holstebro Kommune,  
Lene Kimø, Herning Kommune 
Asger Jensen, Ikast-Brande Kommune 

Afbud: ingen   

 

  

1. Velkomst (5 min )  

Præsentation af nyt medlem Fra Herning-Ikast Landboforening  

 

2. Opfølgning på Ekskursion til Storå 6. maj 2022 (10 

min.) 

Sagsfremstilling:  



Storå-komiteen var den 6. maj 2022 på ekskursion ved Storå og besigtigede forskellige 
områder i de tre kommuner, herunder lavbundsarealer, okkebassiner, klimabassiner, 
vandløbsrestaureringsprojekter, natur-hot-spot, vådområdeprojekt og 
afvandingsproblematikker.   

Ekskursionen ønskes drøftet ift. om form og indhold levede op til forventningerne og om turen 
har givet anledning til supplerende og uddybende spørgsmål til det som blev forevist. 

Sekretariatet indstiller: at Storå-komitéen drøfter ekskursionen 
 

Beslutning:  

Storå-komiteen kvitterede for et fint program og en lærerig dag.  

Fremadrettet må der gerne komme fokus på lodsejererfaringer.  

Komiteen vil se positivt på at der på fremtidige møder indtænkes evt. besøg rundt i Storå-
oplandet hvor mødedagsordenen kombineres med relevante besøg/besigtigelser  

  

 

3. Opfølgning på Basisnotatet om Storå-oplandet (15 

min.)  

Sagsfremstilling:  

På det konstituerende møde i februar blev Komiteens medlemmer præsenteret for en 
overordnet beskrivelse af udvalgte emner omkring Storå-oplandet. Formålet var at give et 
overblik over data tilknyttet Storå og dens opland. Efterfølgende fik Storå-komiteen udleveret 
et basisnotat, hvor medlemmerne havde mulighed for at gå mere i dybden med de 
præsenterede emner.  

Det blev aftalt med komiteen, at den skulle have mulighed for at følge op på Basisnotet, og at 
medlemmerne kunne stille spørgsmål til basisnotatets indhold, hvis der var ønsker om 
uddybning eller afklaring af notatets indhold. 

Sekretariatet modtager frem til den 17. maj 2022 gerne skriftlige spørgsmål til Basisnotatet 
på mail: Mads.Nedergaard@holstebro.dk. Sekretariatet henstiller at spørgsmål fremsendes på 
forhånd så Sekretariatet vil kunne sikre en god besvarelse på mødet, bl.a. ved inddragelse af 
fagmedarbejdere fra de tre kommunerne. Sekretariatet modtager selvfølgelig også spørgsmål 
på selve mødet, men i så fald kan der være behov for en senere opfølgning alt efter 
spørgsmålets karakter.  

Sekretariatet Indstiller: At Storå-komiteen drøfter basisnotatet i dets nuværende form samt 
evt. supplerende data fremlagt på mødet. 

Beslutning: 

Tilbagemeldingerne var at sekretariatets PowerPoint-præsentation af emnerne på sidste møde  
var vigtigt for forståelsen af basisnotatet.  

Komiteens medlemmer havde ikke behov for at få belyst basisnotatet yderligere på 
nuværende tidspunkt. 



4. Besvarelse af spørgsmål fra sidste komitemøde (15 

min.) 

Fokus på overvågning af Nissum Fjord – hvordan bringer vi den eksisterende viden i spil ? 

Sagsfremstilling:  

På det seneste møde forespurgte Holstebro-Struer Landboforening om data/viden om Nissum 
Fjords tilstand.  

Sekretariatet har undersøgt sagen og vil på mødet fremlagde  en kortfattet præsentation om 
hvilke data/afrapporteringer som sekretariatet har kendskab til siden år 2005. 

Seneste data som er sammenstillet i rapportform er fra 2005 og 2006 og er udgivet af 
Ringkjøbing Amt. Overvågningsdata som er indsamlet siden 2007 blev i overskriftform 
præsenteret, jf. bilag 2- Nissum Fjord PowerPoint.  

Sekretariatet indstiller, at Storå-komitéen drøfter fremlæggelsens indhold  

Beslutning: 

Komiteen bemærkede at Miljøstyrelsens burde behandle de data som indsamles, således at 
der er sikret et opdateret overblik over fjordens tilstand og udvikling.  

Komiteens drøftede at det er en statslig opgave at lave en tilstandsvurdering af 
overvågningsdata og at arbejdet bør finansieres af statslige midler da den nationale 
overvågning af vandmiljøet (NOVANA) hører under Miljøstyrelsen. 

Kristian Gade redegjorde for at Landbruget med hjælp fra SEGES og konsulenter har fået 
udarbejdet en analyse som led i Landbrugets høringssvar til Vandplaner, som bl.a. undersøger 
de næringsstofmæssige bidrag fra oplandet og næringsstofniveauerne i Nissum Fjord. Kristan 
Gade foreslog at Storå-komiteen brugte nogle af de resterende Pilotprojektmidler til 
medfinansiering af projektet. Beslutning herom henhører under pkt. 5 – hvor drøftelse af 
prioritering skete.       

5. Pilotprojekt om Helhedsplan – Status af udbud, 

præsentation af foreløbige data og generel orientering 

(45 min. ) 

Sagsfremstilling: 
a) Generel orientering  
 

Sekretariatet gav kort  en orientering om status for komiteens deltagelse i Miljøstyrelsens 
pilotprojekt om helhedsplanlægning for oversvømmelser i vandløbsoplande. Storå-komiteen 
deltager i projektet sammen med komitéerne for Gudenå og Konge Å. 
 
Pt arbejdes der i pilotprojektet på at lave 2 workshops for sekretariaternes medarbejderne et i 
juni og et i september. Pilotprojektet afsluttes med et endelig workshop i december. MST 
arbejder pt. på workshoppens indhold.      

 
b) Præsentation af foreløbige data fra det indledende arbejde med sætningsanalyser  

Sekretariatet gennemgik den nuværende status af Sætningsanalysen og gennemgik det 
indledende databearbejdninger som WSP på nuværende tidspunkt havde præsenteret, se bilag 
1.  

c) Præsentation af resultaterne af Sekretariatets udbudsrunde omkring Storå-analysen 
tilknyttet Pilotprojektet for Helhedsplanlægning.  



Sekretariatet vil orientere Storå-komiteen om det gennemførte udbud i henhold til de 
analyseopgaverne som blev forelagt for Storå-komiteen på det sidste møde.  

Udbudsmaterialet blev udarbejdet af sekretariatet med hjælp fra de tre kommuner og var 
opdelt i to opgavepakker. Anmodningen om tilbud blev fremsendt til COWI, NIRAS og WSP. 
Indkomne tilbud blev rettidigt fremsendt af alle tre konsulenter.  

Sætningsanalysepakken løses af WSP og de 5 øvrige opgaver, som var samlet i en 
opgavepakke af hensyn til opgaveløsningen løses af NIRAS. Alle firmaer havde sat fagligt 
stærke og kvalificerede hold til løsning af opgaven.  

Storå-sekretariatet havde fået tildelt en ramme på op til 1,15 mio. kr. af miljøstyrelsens 
projektmidler til løsning af opgaven. De nuværende tilbud betyder at der er en delpulje 
tilbage, som det vil være muligt at anvende, såfremt den nye opgave kan godkendes af MST 
indenfor pilotprojektordningens rammer. 

Sekretariatet indstiller: 

A) at Storå-komiteen drøfter den generelle orientering om arbejdet med Pilotprojektet.  
B) at Storå-komiteen drøfter  præsentationen af de foreløbige data fra sætningsanalysen. 
C) 1) at Storå-komiteen drøfter redegørelsen om den gennemførte udbudsrunde for 

Dataanalyser i Storå-oplandet. 
 
2) at Storå-komiteen drøfter hvilke(n) yderligere temaer som Sekretariatet skal 
arbejde videre med for at supplere vidensgrundlaget for helhedsplanen. 

Beslutning: 

A) Storå-komiteen tog orienteringen om status for pilotprojektet og det videre arbejde fra 
Sekretariatet til efterretning. 

B) Komiteens medlemmer ser frem til at se de endelige data. Storå-komiteen ønskede at 
invitere konsulenten fra WSP til at komme og fortælle om resultaterne af 
sætningsanalysen og analysemetoden på næste møde i september (ref. Sekretariatet 
har indgået en aftale med WSP om præsentation på mødet den 6. september 2022) 

C) 1) Storå-komiteen havde ikke bemærkninger til Sekretariatets redegørelse om den 
gennemførte udbudsrunde og valget af de to konsulenter henholdsvis WSP og NIRAS til 
løsning af opgaverne.  
 
2) Storå-komiteen drøftede sekretariatets tre forslag til supplerende undersøgelser (se 
bilag 1) samt forslaget fra Kristian Gade om at Storå-komiteen medfinansierer SEGES’s 
næringsstofanalyse omkring belastningen til og de afledte effekter på næringsstof-
indholdet i Nissum Fjord. 
 
Sekretariatet gjorde i denne forbindelse opmærksom på at undersøgelser i fjorden og 
af dennes miljøtilstand ikke indgår i det opdrag for Helhedsplan for Storå, som er 
henlagt til Storåkomiteen, jf. dennes vedtægter, som netop er endeligt godkendt i de 
tre byråd. 
 
Storå-komiteen udbad sekretariatet yderligere information om de 4 emner, så 
begrundelser og forventede resultater af de 4 undersøgelser bliver tydelig. 
Sekretariatet indkalder komiteen til et online møde i juni, for at træffe beslutninger om 
hvilke emner der skal undersøges videre. 
    

6. Temadrøftelse - Helhedsplan Storå (45 min)  

Tema om okker – kommunernes erfaringerne med Okkerbassiner og findes der alternative 
løsninger – undersøgelserne og erfaringer? 



Sagsfremstilling: 
 
På mødet 21 februar 2022 blev det drøftet og vedtaget at Sekretariatet sammen med 
fagmedarbejdere i de tre kommuner skulle præsentere erfaringerne med okkerbassiner samt 
mulige alternativer med henblik at give komiteens medlemmer et indblik og viden om emnet 
som kunne understøtte komiteens videre arbejde. 
 
På mødet præsenterede kommunemedarbejdere (Søren Brandt og Christina Sabransky deltog 
i stedet for Jan Sørensen) data fra de tre kommunerne herunder også lokale undersøgelser af 
okkerbassiner samt vise hvor i Storå-oplandet de eksisterende okkerbassiner findes.  Se 
vedlagte bilag 3 - okker 
 
Sekretariatet indstiller, at Storå-komitéen drøfter fremlæggelsen. 
 
Beslutning: 

Komiteen tog fremlæggelsen til efterretning.  

Præsentationen gav anledning til en drøftelse af vedligeholdelsen af okkerbassiner. 
Landbrugsorganisationerne understregede vigtigheden af at bassinernes effektivitet sikres ved 
oprensning. 

Komiteen drøftede vigtigheden af at udnytte synergieffekter mellem genskabelse af naturlig 
hydrologi (hæve grundvandsstanden), indfrielse af udtagnings af lavbundsjorde og mindske 
okkerudvaskningen fra særligt udsatte drænende jorde.    

 

7. Udkast til dagsorden for næste møde (10 min) 

 
Sagsfremstilling: 

 
Komiteen udarbejdede på mødet følgende udkast til mødeindholdet til næste Storå-
komitémøde 6. september 2022. 

 
1. Velkomst 
2. Godkendelse af referat fra sidste møde  
3. Drøftelse om mulighed for komiteens medlemmer kan anvender bisidder i 
forbindelse med mødernes afholdelse.  
4 Pilotprojekt om Helhedsplan –  

• Status  
• Resultatet af Sætningsanalysen v. WSP  
• Foreløbig præsentation af data fra de øvrige analysepakker   

5. Udkast til dagsorden for næste møde 
6. evt. 
-Kommunikation fra Storå-komitéen til omverdenen? 
 

Komiteen fastsatte dagsorden til næste møde. Bemærk at der ift. det godkendte på mødet er 
indsat et ekstra punkt om godkendelse af referat, for at sikre de fremtidige referater, føres til 
protokol. 

 
 
 
 



8. evt. (5 min) 

- Kommunikation fra Storå-komitéen til omverdenen? 
- Status for Webside 
 
Kristian Gade fremlagde PowerPoint om deres arbejde med implementeringen af 
Landbrugspakken – se bilag 4  

 


